
        PROTOKÓŁ  NR  XXIX / 09 

Z SESJI RADY MIEJSKIEJ W TWARDOGÓRZE   

Z DNIA  3 KWIETNIA 2009 ROKU 
 
 
  W Sesji udział wzięli radni Rady Miejskiej w Twardogórze, zgodnie z załączoną listą 
obecności (Lista obecności stanowi załącznik nr 1 do niniejszego protokołu) oraz Burmistrz 
Jan Dżugaj, Sekretarz Janina Czekajło, Radca prawny Urszula Jaszczak, Skarbnik Izabela 
Kłosowska, Kierownik Referatu Gospodarki Nieruchomościami i Ochrony Środowiska 
Krzysztof Górecki oraz Kierownik Referatu Infrastruktury Technicznej Aleksander Król, 
sołtysi Gminy Twardogóra oraz redaktorzy gazet lokalnych. (Lista zaproszonych gości 
stanowi załącznik nr 2 do niniejszego protokołu.) 
 
 
Ad. pkt. I 
 
 Otwarcie Sesji 

 
 Otwarcia Sesji o godzinie 16.00 dokonała Wiceprzewodnicząca Rady Miejskiej – 
Beata Pięta słowami: „Otwieram XXIX Sesję Rady Miejskiej w Twardogórze” i oświadczyła, 
iż zgodnie z listą obecności w posiedzeniu uczestniczy 15 radnych, co stanowi quorum do 
podejmowania prawomocnych decyzji. 

  
Ad. pkt. II 
 
Informacja na temat porządku obrad 
 
 
Radni otrzymali porządek obrad wraz z zawiadomieniem o Sesji. (Załącznik nr 3 do 
niniejszego protokołu).  
 
 
Wiceprzewodnicząca Rady Miejskiej Beata Pięta przedstawiła porządek Sesji. 
 
 

I. Otwarcie Sesji 
II. Informacja na temat porządku obrad 

III. Zatwierdzenie protokołu z XXVIII Sesji Rady Miejskiej  
IV. Informacje Przewodniczącego Rady Miejskiej w Twardogórze  
V. Sprawozdanie z pracy i informacje Burmistrza Miasta i Gminy Twardogóra 

VI. Podjęcie uchwał w sprawie: 
1) udzielenia pożyczki dla Samodzielnego Zespołu Publicznych Zakładów Opieki 

Zdrowotnej w Twardogórze, 
2) zmian budżetu i w budżecie gminy na 2009 rok, 
3) zmiany Uchwały Nr XXVIII/198/09 Rady Miejskiej w Twardogórze z dnia  

19 lutego 2009 r. w sprawie „Wieloletniego Programu Inwestycyjnego na lata 
2009 – 2015”, 
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4) przystąpienia Gminy Twardogóra do regionalnego programu „ODNOWA WSI  
W WOJEWÓDZTWIE DOLNOŚLĄSKIM”, 

5) ustalenia Regulaminu określającego wysokość stawek i szczegółowe warunki 
przyznawania nauczycielom dodatków: za wysługę lat, motywacyjnego, 
funkcyjnego, za warunki pracy oraz wysokość i warunki wypłacania innych 
składników wynagrodzenia wynikających ze stosunku pracy, szczegółowy 
sposób obliczania wynagrodzenia za godziny ponadwymiarowe i godziny 
doraźnych zastępstw, wysokość nauczycielskiego dodatku mieszkaniowego 
oraz szczegółowe zasady jego przyznawania i wypłacania, 

6) koncepcji subregionalnego produktu turystycznego Wzgórz Trzebnickich  
i Doliny Baryczy dla gminy Twardogóra, 

7) ustalenia na terenie gminy Twardogóra stawki procentowej opłaty adiacenckiej 
z tytułu wzrostu wartości nieruchomości spowodowanej budową infrastruktury 
technicznej, 

8) sprawozdania z działalności Komisji Strategii i Rozwoju Rady Miejskiej  
w Twardogórze za 2008 rok, 

9) sprawozdania z działalności Komisji Rewizyjnej Rady Miejskiej  
w Twardogórze za 2008 rok, 

10) sprawozdania z działalności Komisji Budżetowo-Finansowej Rady Miejskiej  
w Twardogórze za 2008 rok, 

VII. Interpelacje i zapytania 
VIII. Wolne wnioski 

IX. Zakończenie Sesji 
 
 
 
Burmistrz Jan Dżugaj poprosił o wykreślenie w porządku obrad projektu nr 1 pkt. 1, wniosek 
stał się nieprzedmiotowy na skutek pełnomocnictwa, które Wysoka Rada udzieliła przy 
podejmowaniu uchwały budżetowej. 
 
 
Głosowanie wniosku o wykreślenie w porządku obrad pkt. 1. 
 
Wynik głosowania: 15 głosów „za”. 
 
Wiceprzewodnicząca Rady Miejskiej Beata Pięta stwierdziła, że Rada Miejska w głosowaniu 
jawnym: 15 głosami „za” przyjęła zaproponowany porządek obrad. 
 
 
 
Ad. pkt. III 
 
Zatwierdzenie protokołu z XXVIII Sesji Rady Miejskiej 
 
Uwag i zapytań do protokołu z XXVIII Sesji Rady Miejskiej nie zgłoszono. 
 
W wyniku głosowania: 9 głosami „za” przy 5 głosach „wstrzymujących się” przyjęto protokół 
z XXVIII Sesji Rady Miejskiej. 
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Ad. pkt. IV 
 
Informacje Przewodniczącego Rady Miejskiej w Twardogórze. 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej Stanisław Adamski poinformował, że sesja związana  
z absolutorium dla Pana Burmistrza odbędzie się 24 kwietnia (piątek) a następnie 
przypomniał o dostarczaniu oświadczeń majątkowych do końca miesiąca kwietnia. 
Zapraszam do Biura Rady w środy, ewentualnie o dostarczenie oświadczenia listem 
poleconym. 
 
 
Ad. pkt. V 
 
Sprawozdanie z pracy i informacje Burmistrza Miasta i Gminy Twardogóra. 
 
 
Sprawozdanie Nr 23/2009 z pracy Burmistrza radni otrzymali na piśmie. (Sprawozdanie 
stanowi załącznik nr 4 do niniejszego protokołu). 
 
Wiceprzewodnicząca Rady Miejskiej Beata Pięta poinformowała, że w okresie 
sprawozdawczym (od 17.02.2009 r. do 30.03.2009 r.) Burmistrz Miasta i Gminy wydał  
16 zarządzeń. 
 
Zarządzenia dotyczyły: 
1. zakresu gospodarki nieruchomościami i ochrony środowiska, 
2. spraw finansowych, 
3. spraw infrastruktury technicznej gminy, 
4. spraw różnych. 
 
Burmistrz Jan Dżugaj oznajmił, 30 marca obchodziliśmy uroczystość stuletniej rocznicy 
urodzin naszej mieszkanki Pani Stanisławy Łusiak – to druga osoba w naszej gminie w takim 
zasobnym wieku. W miesiącu kwietniu zostały wprowadzone regulacje wynikające z karty 
nauczyciela, regulacje te będą dotyczyć pracowników pedagogicznych naszej oświaty, 
wszystkich nauczycieli przedszkoli, szkół podstawowych i gimnazjum. Regulacje te będą 
dotyczyć zakresu czasu pracy, które będzie funkcjonowało w roku szkolnym 2009/2010, czyli 
od września w zakresie regulaminu wynagradzania, który będziemy rozpatrywać dzisiaj i było 
to omawiane na komisji poprzedzającej sesję. Pragnę poinformować, że jest przygotowany 
program na Dni Twardogóry, które odbędą się 6 i 7 czerwca. W sobotę będzie występował 
zespół „Leszcze” i „Bracia”, a w niedzielę „Żuki” i „Golec Orkiestra”. Zespół powołany 
przez Burmistrza dokonał rozliczenia dotacji przyznawanych m.in. na działalność podmiotów 
zajmujących się organizacją zajęć sportowych. Na skutek tych czynności stwierdzono, że 
Klub Sportowy Lotnik w swoim rozliczeniu za 2008 rok nie ujął faktury, o której było głośno  
w minionym czasie. Pragnę poinformować, że na bieżąco obserwujemy rynek pracy, przede 
wszystkim to, co się dzieje na terenie naszej gminy w kontekście naszego powiatu a tym 
samym informuję, że bezrobocie za miesiąc marzec w stosunku do miesiąca lutego uległo 
pomniejszeniu, jednak wskaźnik statystyczny za marzec jest wyższy od wskaźnika za miesiąc 
styczeń tego roku. 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej Stanisław Adamski przejął prowadzenie obrad. 
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Ad. pkt. VI 
 
1. Projekt uchwały w sprawie zmian budżetu i w budżecie gminy na 2009 rok. 
  
 
Projekt uchwały nr 1 stanowi załącznik nr 5 do niniejszego protokołu. 
 
Burmistrz Jan Dżugaj wniósł o to, aby zmniejszyć dochody z budżetu gminy do kwoty 
31.405.899 zł, a jednocześnie wydatki zwiększyć do kwoty 38.185.911 zł. Po stronie 
dochodów proszę o to, aby zmniejszyć o 1.000.000 zł planowane dochody z odpłatnego 
zbycia mienia. Wnoszę, o to, aby zmniejszyć dochody w zakresie udziału w podatkach od 
osób fizycznych o 328.662 zł. Wnoszę o to, aby dochody na ten rok zwiększyć o kwotę 
71.410 zł, jest to zwiększenie subwencji ogólnej dla gminy Twardogóra. Również jest 
zwiększenie o 50.000 zł związane z dotacją na budowę kąpieliska w Twardogórze. Po stronie 
wydatków wnoszę o to, aby przeznaczyć kwotę 12.000 zł na koszty związane z realizacją 
Regionalnego Programu „Odnowy Wsi”. Gmina deklarując przystąpienie do Regionalnego 
Programu Odnowy Wsi jednocześnie zadeklarowała, że pokryje koszty związane ze strategią 
miejscowości, która będzie opracowana przez społeczność uczestniczącą w tym programie. 
Wnoszę o to, aby zwiększyć wydatki na zadania inwestycyjne w zakresie remontu dróg m.in. 
na remont drogi w Grabownie Małym o 50.000 zł, w Chełstowie o 160.000 zł, zwiększyć 
wydatki związane z budową chodników w ulicy H. Wiernego, K. Wielkiego, Wł. Łokietka,  
B. Chrobrego, Wł. Warneńczyka w Twardogórze o kwotę 50.000 zł, zwiększyć wydatki na 
budowę chodników przy ul. Grzybowej, Malinowej, Borówkowej, Jagodowej o 50.000 zł 
oraz na modernizację chodnika w ul. Partyzantów w Twardogórze o 50.000 zł. Również 
wnoszę o to, aby zwiększyć wydatki o kwotę 11.000 zł na remont i przebudowę chodnika  
w miejscowości Moszyce. Następnie proszę o to, aby zwiększyć wydatki przeznaczone na 
remont komisariatu w Twardogórze o 50.000 zł a także aby udzielić dotacji dla naszego 
publicznego Zakładu Opieki Zdrowotnej w wysokości 43.500 zł przeznaczonej na zakup 
aparatu do wykonywania badań laboratoryjnych. Wnoszę o to, aby zwiększyć wydatki 
związane z remontem świetlic środowiskowych na terenie gminy o kwotę 28.900 zł, jest to 
kwota, która jest rozliczeniem środków finansowych za 2008 rok. Proszę o to, aby 
przeznaczyć 10.500 zł na zakup inwestycyjny dotyczący zakupu analizatora 
jonoselektywnego dla SZP ZOZ. Te badania dotychczas nie były w Twardogórze 
wykonywane, ale poza obszarem naszej gminy, te badania wykonuje się przy omdleniach, 
zasłabnięciach, jest to podstawowe badanie, które powinno się wykonać. Wnoszę o to, aby 
zwiększyć środki przeznaczone na uporządkowanie gospodarki ściekowej na terenie naszej 
gminy, zadanie dotyczyłoby budowy sieci kanalizacji sanitarnej dla wsi Chełstów, 
Chełstówek, Sosnówka, Drogoszowice, zadanie to jest objęte wstępnie ostatecznym 
zaproszeniem do składania wniosku o środki w ramach RPO a tym samym zachodzi 
konieczność zabezpieczenia środków własnych na rok bieżący. Wnoszę o to, aby przeznaczyć 
kwotę 20.000 zł na zagospodarowanie na cele rekreacyjno-wypoczynkowe terenu wzdłuż 
rzeki Skoryni w Twardogórze. Wysoka Rado wnoszę również o to, aby zwiększyć wydatki 
przeznaczone na remont lokali użytkowych o 70.000 zł i przystosowanie budynku dla potrzeb 
prowadzenia działalności w zakresie rehabilitacji leczniczej o kwotę 275.000 zł. Wnoszę o to, 
aby przeznaczyć kwotę 70.000 zł na zakup wyposażenia związanego z nagłośnieniem imprez 
kulturalnych i innych organizowanych przez Gminny Ośrodek Sportu i Rekreacji. Proszę o to, 
aby zwiększyć wydatki związane z zakupem książek w naszej Bibliotece Publicznej o kwotę 
15.000 zł. Również wnoszę o to, aby zwiększyć wydatki z przeznaczeniem na remont 
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Kościoła p.w. Świętej Trójcy w Twardogórze, mieliśmy zaplanowaną kwotę 190.000 zł na ten 
rok, w między czasie pozyskaliśmy środki zewnętrzne w wysokości 80.000 zł, teraz 
zwiększamy je o 130.000 zł, czyli razem będziemy mieć prawie 400.000 zł. Ta kwota 
powinna pozwolić zakończyć cały remont kościoła i terenu przylegającego. Proszę o to, aby 
zwiększyć wydatki związane z budową kąpieliska otwartego z budynkiem zaplecza wraz  
z lodowiskiem o kwotę 1.525.000 zł. W ubiegłym roku planowaliśmy wydatki przy realizacji 
tego zadania, jednak nie wykonaliśmy tego zgodnie z wcześniejszym planem w zakresie 
rzeczowym jak również w zakresie finansowym. Nadwyżka, która została z roku ubiegłego 
dopełni nam ten poziom. Propozycję, które w dniu dzisiejszym przedstawiam są przede 
wszystkim efektem tego, że mamy nadwyżkę finansową za 2008 rok w kwocie 3.849.562 zł  
i środki, które pozyskaliśmy w minionym czasie ze źródeł zewnętrznych, fizycznie ich nie 
mamy ale możemy wprowadzać do budżetu gminy na podstawie zawiadomień. Mając na 
względzie dyskusję, która towarzyszyła projektowi uchwały proszę o pozytywne rozpatrzenie 
projektu uchwały. 
 
 
Komisja Strategii i Rozwoju pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. 
 
Komisja Budżetowo- Finansowa pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. 
 
 
Nie zgłoszono żadnych uwag ani zapytań. 
 
Wynik głosowania:  13 głosów „za” przy 2 głosach „wstrzymujących”. 
 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej Stanisław Adamski stwierdził, że Rada Miejska  
w Twardogórze w głosowaniu jawnym 13 głosami „za” przy 2 głosach „wstrzymujących” 
podjęła uchwałę Nr XXIX/203/09 w sprawie zmian budżetu i w budżecie gminy na 2009 rok. 
 
Podjęta uchwała stanowi załącznik nr 6  do niniejszego protokołu. 
 
 
2. Projekt uchwały w sprawie zmiany Uchwały Nr XXVIII/198/09 Rady Miejskiej  

w Twardogórze z dnia 19 lutego 2009 r. w sprawie „Wieloletniego Programu 
Inwestycyjnego na lata 2009 – 2015”. 

 
 
Projekt uchwały nr 2 stanowi załącznik nr 7 do niniejszego protokołu. 
 
Burmistrz Jan Dżugaj oznajmił, konsekwencją podjęcia uchwały w sprawie zmian budżetu 
jest konieczność dokonania zmian w zakresie Wieloletniego Programu Inwestycyjnego na lata 
2009-2015, w zakresie nominału nakładów zaplanowanych w tym planie. Proszę  
o uchwalenie tego projektu uchwały. 
 
 
Komisja Strategii i Rozwoju pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. 
 
 
Nie zgłoszono żadnych uwag ani zapytań. 
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Wynik głosowania: 13 głosów „za” przy 2 głosach „wstrzymujących”.  
 
Przewodniczący Rady Miejskiej Stanisław Adamski stwierdził, że Rada Miejska  
w Twardogórze w głosowaniu jawnym 13 głosami „za” przy 2 głosach „wstrzymujących” 
podjęła uchwałę Nr XXIX/204/09 w sprawie zmiany Uchwały Nr XXVIII/198/09 Rady 
Miejskiej w Twardogórze z dnia 19 lutego 2009 r. w sprawie „Wieloletniego Programu 
Inwestycyjnego na lata 2009 – 2015”. 
 
Podjęta uchwała stanowi załącznik nr  8  do niniejszego protokołu. 
 
 
 
3. Projekt uchwały w sprawie przystąpienia Gminy Twardogóra do regionalnego 

programu „ODNOWA WSI W WOJEWÓDZTWIE DOLNOŚLĄSKIM”. 
 
 
Projekt uchwały nr 3 stanowi załącznik nr  9 do niniejszego protokołu. 
 
Burmistrz Jan Dżugaj poinformował, że gmina Twardogóra otrzymała propozycję 
uczestniczenia w programie “Odnowa Wsi”, obejmujący zakresem całe województwo 
dolnośląskie. W zaproszeniu, które podpisał marszałek Tadeusz Drab sugestia była taka, aby 
wskazać cztery podmioty, sołectwa, wioski. Po analizie tej oferty zdecydowaliśmy się 
zaproponować uczestnictwo w tym przedsięwzięciu naszym sołectwom. Propozycja ta została 
skierowana na ręce liderów lokalnych, czyli sołtysów. Mieliśmy świadomość, że jako gmina 
musimy zabezpieczyć środki finansowe, które będą ponosić wszyscy uczestnicy tego 
programu, uczestnicy społeczności lokalnej. Mamy tą świadomość, że nie powinniśmy 
prowadzić za rękę tych liderów, gdyż celem nadrzędnym tego przedsięwzięcia jest 
pobudzenie aktywności lokalnej wśród mieszkańców wsi. Jest to program, który od dłuższego 
czasu funkcjonuje na terenie województwa opolskiego. Opolska wieś od kilkunastu lat 
realizuje takie przedsięwzięcia. Mając na względzie te 2 elementy staraliśmy się 
zaproponować uczestnictwo w tym programie, w środowisku, które już realizuje w pewnym 
zakresie przedsięwzięcia związane z lokalnej inicjatywy. Chełstów jest na pewnym etapie 
realizacji programu, który wynika z Lidera Plus, z drugiej strony jest konsekwencją 
przyrzeczenia Wysokiej Rady, ponieważ jak likwidowaliśmy szkołę w tej miejscowości to 
zapewnialiśmy, że obiekty po szkole zostaną przysposobione do funkcji sportowo-kulturalnej, 
rekreacyjnej. Następnie staraliśmy się w gronie osób, które to analizowały, wytypować takich 
liderów lokalnych, którzy swoją charyzmą, dotychczasową działalnością będą gwarantowali, 
że dadzą sobie radę, pobudzą inicjatywę lokalnego środowiska, czyli Grabowno Małe  
i Dąbrowa. Również w Olszówce środowisko jest bardzo mocno aktywne i bardzo dobrze, 
chcemy im pomóc. Wszyscy sołtysi przyjęli oferty, niektórzy prosili żeby być na spotkaniu, 
inni powiedzieli, że dadzą sobie radę, ale to jest chęć pobudzenia aktywności, świadomości 
lokalnej. Wszystkie miejscowości dostarczyły stosowne uchwały, grupy programowe 
wskazały liderów. Dziś do Wysokiej Rady należy ostateczna decyzja, czy przystąpimy do 
Regionalnego Programu Odnowy Wsi. Ten program będzie kontynuowany, na jesień 
będziemy proponować kolejnym miejscowością udział w następnej edycji, mając na celu 
zjednoczenie ludzi i pobudzenie inicjatywy. Sam fakt zgłoszenia tego programu to nie jest 
sukces, to jest początek drogi, którą liderzy poszczególnych środowisk, grupy programowe, 
powinny pokonać. My jako gmina uczestniczymy w Liderze Plus od 4 lat, dziś dopiero 
możemy składać wniosek, były zwątpienia, ale wytrwaliśmy. Jeżeli Rada to uchwali to 
starajcie się wytrwać w szkoleniach. Będzie na nich pokazane, z czego się cieszyli inni, np.  
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z tego, że wieś działa, że zmienili swoje oblicze i coś osiągnęli. To będzie długa droga, ale do 
tego namawiam. Warto w tym uczestniczyć, będzie szansa składania wniosków o granty 
i lokalne społeczeństwo będzie samo je składać, to jest celem nadrzędnym tego programu. 
Udział własny gmina deklaruje w zakresie rzeczowym, ale sami będziecie to realizować  
i strzec, aby warunki i regulamin dochować, bierzecie odpowiedzialność za to, co osiągnięcie. 
Proszę o podjęcie tego projektu uchwały, aby umożliwić nam uczestniczenie w tym 
programie. 
 
 
Komisja Strategii i Rozwoju pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. 
 
 
Dyskusja 
 
 
Radny Liviu Pecican zapytał, ale jaki jest cel tego programu, czego mogą się mieszkańcy 
spodziewać oprócz szkoleń? 
 
Burmistrz Jan Dżugaj wyjaśnił, naszym celem jest praca na rzecz poprawy warunków, 
pobudzenie aktywności lokalnej, wyszkolone społeczeństwo a społeczeństwo posiadające 
duży zasób wiedzy, informacji, jest gwarantem szybszego rozwoju a tym samym zmieniamy 
swoje środowisko, swoje warunki zamieszkania, i pracy, czyli rozwój, polepszenie 
warunków, to wynika ze strategii Wspólnoty Europejskiej. 
 
 
Nie zgłoszono więcej uwag ani zapytań. 
 
Wynik głosowania:  15 głosów „za” 
 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej Stanisław Adamski stwierdził, że Rada Miejska  
w Twardogórze w głosowaniu jawnym 15 głosami „za” podjęła uchwałę Nr XXIX/205/09  
w sprawie przystąpienia Gminy Twardogóra do regionalnego programu „ODNOWA WSI  
W WOJEWÓDZTWIE DOLNOŚLĄSKIM”. 
 
Podjęta uchwała stanowi załącznik nr 10  do niniejszego protokołu. 
 
 
4.  Projekt uchwały w sprawie ustalenia Regulaminu określającego wysokość stawek 

i szczegółowe warunki przyznawania nauczycielom dodatków: za wysługę lat, 
motywacyjnego, funkcyjnego, za warunki pracy oraz wysokość i warunki 
wypłacania innych składników wynagrodzenia wynikających ze stosunku pracy, 
szczegółowy sposób obliczania wynagrodzenia za godziny ponadwymiarowe  
i godziny doraźnych zastępstw, wysokość nauczycielskiego dodatku 
mieszkaniowego oraz szczegółowe zasady jego przyznawania i wypłacania. 

  
 
Projekt uchwały nr  4 stanowi załącznik nr 11 do niniejszego protokołu. 
 
Pani Wioleta Cijka powiedziała, projekt uchwały został szczegółowo przedstawiony na 
posiedzeniu Komisji Strategii i Rozwoju. Najistotniejszymi zmianami jest to, że regulamin 
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wynagrodzenia nie obowiązuje na rok, tylko na okres bezterminowy i został wykreślony 
zapis, że obowiązuje od stycznia do grudnia danego roku. Proszę o przyjęcie projektu 
uchwały. 
 
 
Komisja Strategii i Rozwoju pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. 
 
 
Nie zgłoszono żadnych uwag ani zapytań. 
 
Wynik głosowania: 15 głosów „za”. 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej Stanisław Adamski stwierdził, że Rada Miejska  
w Twardogórze w głosowaniu jawnym 15 głosami „za” podjęła uchwałę Nr XXIX/206/09 
w sprawie ustalenia Regulaminu określającego wysokość stawek i szczegółowe warunki 
przyznawania nauczycielom dodatków: za wysługę lat, motywacyjnego, funkcyjnego, za 
warunki pracy oraz wysokość i warunki wypłacania innych składników wynagrodzenia 
wynikających ze stosunku pracy, szczegółowy sposób obliczania wynagrodzenia za godziny 
ponadwymiarowe i godziny doraźnych zastępstw, wysokość nauczycielskiego dodatku 
mieszkaniowego oraz szczegółowe zasady jego przyznawania i wypłacania. 
 
Podjęta uchwała stanowi załącznik nr  12  do niniejszego protokołu. 
 
 
5.  Projekt uchwały w sprawie koncepcji subregionalnego produktu turystycznego 

Wzgórz Trzebnickich i Doliny Baryczy dla gminy Twardogóra. 
 
 
Projekt uchwały nr  5 stanowi załącznik nr 13 do niniejszego protokołu. 
 
Burmistrz Jan Dżugaj oznajmił, gmina Twardogóra nie jest obszarem, który przyciągnie 
rzesze turystów. W minionych latach zwykło się mówić, że bierzemy się za działalność 
turystyczną, stworzymy bazę, wszystko, co jest potrzebne dla turystów, stało się to modne. 
Byłbym daleki, aby dzisiaj proponować projekt uchwały, który by wynikał z mody. Mając to 
na względzie, proponuje, aby zadbać o te walory, które mogą być i powinny być atrakcją 
naszej turystyki. Uczynimy wszystko w imieniu naszej gminy, aby być uczestnikiem 
Subregionu Wzgórz Trzebnickich i Regionu Doliny Baryczy. Jesteśmy członkiem tegoż 
subregionu, który powstał po to, aby spróbować zdefiniować strategię rozwoju  
i funkcjonowania bazy turystyczno-rekreacyjnej na terenie uczestników tegoż 
przedsięwzięcia. Jest nas 11 uczestników, w tym są 2 powiaty, jest Cieszków – nasz partner  
z Doliny Baryczy, są Oborniki Śląskie, z którymi nie współpracowaliśmy dotychczas, są 
Krośnice, które współpracowały z nami w zakresie Doliny Baryczy, Trzebnica - nowy 
partner, z którym rozpoczęliśmy współpracę, są Prusice, Wisznia Mała, Żmigród - nasz 
partner z Doliny Baryczy, Zawonia, Milicz - miasto i powiat, z którym współpracowaliśmy  
i nadal współpracujemy. Celem nadrzędnym jest opracowanie strategii rozwoju koncepcji 
subregionalnego produktu turystycznego Wzgórz Trzebnickich i Doliny Baryczy, to jest 
działanie miękkie. Są tam wzgórza, stawy milickie, obiekty i kościoły, tam będą przyjeżdżać 
grupy i mogą czasem przyjechać do Twardogóry, aby poznać nasze walory, dlatego 
zapisaliśmy się do tego przedsięwzięcia. Współuczestniczyliśmy w opracowaniu strategii, 
koncepcji, o której wspominałem. Częścią tej koncepcji jest koncepcja Dni Twardogóry  
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i w ramach tego na mapie w Twardogórze umieściliśmy kilka zadań, które chcielibyśmy 
wspólnie realizować, które byłyby na mapie docelowej obejmującej szlaki turystyczne, 
walory regionu, jest to m.in. zespół pałacowo-parkowy, który podlega szczególnej opiece 
konserwatorskiej, szlaki piesze rowerowe, szlak konny. Mamy także żółwia wodnego  
w Goszczu. Na tym obszarze Twardogóra może proponować swoje walory 
i może spowodować, że przyjadą do nas ludzie oglądać obiekty, które proponujemy. 
Uwzględniając dyskusję na Komisji Strategii i Rozwoju proszę, aby koncepcję taką uchwalić.  
 
 
Komisja Strategii i Rozwoju pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. 
 
 
Nie zgłoszono żadnych uwag ani zapytań. 
 
Wynik głosowania:  15 głosów „za”. 
 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej Stanisław Adamski stwierdził, że Rada Miejska  
w Twardogórze w głosowaniu jawnym 15 głosami „za” podjęła uchwałę Nr XXIX/207/09 
 w sprawie koncepcji subregionalnego produktu turystycznego Wzgórz Trzebnickich i Doliny 
Baryczy dla gminy Twardogóra.  
 
Podjęta uchwała stanowi załącznik nr 14  do niniejszego protokołu. 
 
 
 
6. Projekt uchwały w sprawie ustalenia na terenie gminy Twardogóra stawki 

procentowej opłaty adiacenckiej z tytułu wzrostu wartości nieruchomości 
spowodowanej budową infrastruktury technicznej. 

  
 
Projekt uchwały nr  6 stanowi załącznik nr  15 do niniejszego protokołu. 
 
Kierownik Referatu Gospodarki Nieruchomościami i Ochrony Środowiska Krzysztof Górecki 
powiedział, projekt uchwały w sprawie ustalenia na terenie gminy Twardogóra stawki 
procentowej opłaty adiacenckiej z tytułu wzrostu wartości nieruchomości spowodowanej 
budową infrastruktury technicznej był szczegółowo omawiany na posiedzeniu Komisji 
Strategii i Rozwoju. Przypomniał, że przez opłatę adiacencką należy rozumieć opłatę ustaloną  
w związku ze wzrostem wartości nieruchomości spowodowaną budową urządzeń 
infrastruktury technicznej z udziałem środków Skarbu Państwa lub jednostek samorządu 
terytorialnego albo scaleniem i podziałem nieruchomości, a także podziałem nieruchomości. 
Stawka procentowa zgodnie z ustawą o gospodarce nieruchomościami nie może wynosić 
więcej niż 50 procent różnicy, jaką miała wartość przed wybudowaniem infrastruktury 
technicznej a wartością, jaką ma po ich budowaniu, dotyczy to głównie budowy chodników, 
dróg, kanalizacji, wodociągów. Po dyskusji na posiedzeniu Komisji Strategii i Rozwoju 
została ustalona stawka 1 procenta.  
 
Komisja Strategii i Rozwoju uzupełniła paragraf pierwszy o stawkę „1 procent” – był to 
pierwszy wniosek komisji. Komisja odniosła się do całości projektu uchwały i wydała opinię 
negatywną. 



 10

 
 
Nie zgłoszono żadnych uwag ani zapytań. 
 
Wynik głosowania: 15 głosów „przeciw”.  
 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej Stanisław Adamski stwierdził, że Rada Miejska  
w Twardogórze w głosowaniu jawnym 15 głosami „przeciw” nie podjęła uchwały  
w sprawie ustalenia na terenie gminy Twardogóra stawki procentowej opłaty adiacenckiej  
z tytułu wzrostu wartości nieruchomości spowodowanej budową infrastruktury technicznej. 
 
 
7. Projekt uchwały w sprawie sprawozdania z działalności Komisji Strategii  

i Rozwoju Rady Miejskiej w Twardogórze za 2008 rok. 
 
 
Projekt uchwały nr  7 stanowi załącznik nr  16 do niniejszego protokołu. 
 
Przewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Mieczysław Kowalski oznajmił, projekt 
uchwały był omawiany szczegółowo na posiedzeniu Komisji Strategii i Rozwoju. Zwracam 
się z prośbą o przyjęcie tego projektu uchwały. Jestem zadowolony z wysokiej frekwencji na 
komisji, komisja w 2008 roku wydała 73 opinie do projektów uchwał. 
 
 
Komisja Strategii i Rozwoju pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. 
 
 
Nie zgłoszono żadnych uwag i zapytań. 
 
Wynik głosowania: 15 głosów „za”.  
 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej Stanisław Adamski stwierdził, że Rada Miejska  
w Twardogórze w głosowaniu jawnym 15 głosami „za” podjęła uchwałę Nr XXIX/208/09  
w sprawie sprawozdania z działalności Komisji Strategii i Rozwoju Rady Miejskiej  
w Twardogórze za 2008 rok. 
 
Podjęta uchwała stanowi załącznik nr  17  do niniejszego protokołu. 
 
 
8. Projekt uchwały w sprawie sprawozdania z działalności Komisji Rewizyjnej 

Rady Miejskiej w Twardogórze za 2008 rok. 
 
 
Projekt uchwały nr  8 stanowi załącznik nr  18 do niniejszego protokołu. 
 
Przewodniczący Komisji Rewizyjnej Andrzej Hnat oznajmił, projekt uchwały był szeroko 
omawiany na posiedzeniu Komisji Strategii i Rozwoju. Proszę o przyjęcie tego projektu 
uchwały.  
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Komisja Strategii i Rozwoju pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. 
 
 
Nie zgłoszono żadnych uwag i zapytań. 
 
Wynik głosowania:  15 głosów „za”.  
 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej Stanisław Adamski stwierdził, że Rada Miejska  
w Twardogórze w głosowaniu jawnym 15 głosami „za” podjęła uchwałę Nr XXIX/209/09  
w sprawie sprawozdania z działalności Komisji Rewizyjnej Rady Miejskiej w Twardogórze 
za 2008 rok. 
 
 
Podjęta uchwała stanowi załącznik nr  19  do niniejszego protokołu. 
 
 
9. Projekt uchwały w sprawie sprawozdania z działalności Komisji  

Budżetowo- Finansowej Rady Miejskiej w Twardogórze za 2008 rok. 
 
 
Projekt uchwały nr  9 stanowi załącznik nr  20 do niniejszego protokołu. 
 
Przewodniczący Komisji Budżetowo-Finansowej Krzysztof Krawczyk powiedział, 
sprawozdanie z komisji było omawiane na posiedzeniu Komisji Strategii i Rozwoju. Proszę  
o podjęcie projektu uchwały opiniujące to sprawozdanie. 
 
 
Komisja Strategii i Rozwoju pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. 
 
 
Nie zgłoszono żadnych uwag i zapytań. 
 
Wynik głosowania:  15 głosów „za”.  
 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej Stanisław Adamski stwierdził, że Rada Miejska  
w Twardogórze w głosowaniu jawnym 15 głosami „za” podjęła uchwałę Nr XXIX/210/09  
w sprawie sprawozdania z działalności Komisji Rewizyjnej Rady Miejskiej w Twardogórze 
za 2008 rok. 
 
 
Podjęta uchwała stanowi załącznik nr  21  do niniejszego protokołu. 
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Ad. pkt. VII 
 
Interpelacje i zapytania radnych 
 
 
Do Biura Rady nie wpłynęły żadne interpelacje i zapytania. 
 
Radny Wojciech Maślak zadał pytanie, kiedy ruszą prace związane z remontem dróg  
w północnej części gminy, ponieważ drogi są w fatalnym stanie? 
 
Burmistrz Jan Dżugaj odpowiedział, są też inne drogi, ale to kwestia 5 dni, po których będzie 
ogłoszony wynik przetargu, wtedy ruszą prace. W trybie zlecenia zostanie poprawiona droga 
Olszówka-Trzy Chałupy. Zaczyna wszystko wysychać po zimie, proszę o cierpliwość. 
 
Radny Andrzej Moczulski zapytał, w zeszłym roku na jesień była prowadzona ewidencja 
budynków pokrytych azbestem, jaka jest tego skala, czy właściciele tych posesji są 
zobowiązani do usunięcia tych materiałów?  
 
Kierownik Referatu Gospodarki Nieruchomościami i Ochrony Środowiska Krzysztof Górecki 
wyjaśnił, głównym elementem jaki zawiera azbest w środowisku są płyty eternitowe, ale nie 
tylko, bo do innych wyrobów również był azbest dodawany. Natomiast trudno jest stwierdzić 
nie mając odpowiedniego sprzętu, czy dany wyrób zawierał kiedyś azbest, dlatego jest 
prowadzona głównie ewidencja płyt eternitowych znajdujących się na naszym terenie, na 
naszych budynkach gospodarczych a czasami zdarzają się sytuacje, że są one przechowywane 
na naszych podwórkach. Na terenie gminy Twardogóra wskazano około 8.000 m2 płyt 
eternitowych. Termin graniczny do usunięcia jest określony na 2032 rok dla wszystkich 
właścicieli nieruchomości, instytucji. Na tą chwilę żadnego dofinansowania nie ma, być może 
w przyszłości się pojawi. Jest to zagrożenie dla naszego zdrowia. Każdy, kto chciałby taki 
azbest usunąć nie może tego robić samemu i nie każde składowisko to odbiera, ponieważ nie 
wszyscy mają zezwolenia. Przestrzegam przed tym, aby nasi sąsiedzi, znajomi nie 
demontowali tego sami. Azbest to głównie mikrowłókna, które pylą i w momencie demontażu 
jest bardzo duży wzrost zagrożenia dla naszego zdrowia. Jak się okaże, że ktoś miał azbest 
 i nagle go nie ma i nie ma dowodu, że ktoś to zabrał to mogą go spotkać konsekwencje 
w postaci kar finansowych. Średnia cena demontażu waha się między 10-17 zł/m2. 
 
Radny Liviu Pecican zapytał, czy jesteśmy w stanie usunąć to, co leży w stanie majątku 
gminy, czy mamy jakiś program? Na ile punktów przewidujemy demontaż? 
 
Kierownik Referatu Gospodarki Nieruchomościami i Ochrony Środowiska Krzysztof Górecki 
wyjaśnił, samo zabranie nie rozwiązuje problemu, to nie jest tylko usunięcie, tylko coś trzeba 
z tym zrobić. Jak ktoś ma budynek gospodarczy to nie jest aż taki duży problem, ale gdy 
trzeba coś na ten budynek położyć, trudno zmusić właściciela, kiedy on nie ma na nowy 
materiał na ten dach. Na około 10 budynkach przez nas administrowanych w zeszłym roku 
dokonaliśmy usunięcia płyt zawierających azbest. Natomiast samo podjęcie takiego programu 
to nic nie da, musiałyby być konkretne pieniądze na to przeznaczone, największe zagrożenie 
to stanowi w momencie demontażu. 
 
Radny Liviu Pecican zasugerował, aby na terenie naszego miasta pojawiały się cyklicznie 
informacje dla mieszkańców na temat azbestu itp.  
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Burmistrz Jan Dżugaj zaznaczył, że informacje publicznie pojawiały się i będą, zdajemy sobie 
sprawę ze zjawiskami na terenie naszej gminy i jakie mamy prawo, aby w pewnym momencie 
nie być posądzonym o to, że ingerujemy w obszary, na które nie powinniśmy, z takim 
podejściem do sprawy będziemy się liczyć. Mieszkańcy nie będą do tego pozytywnie 
nastawieni, będą mieć pretensje.  
 
 
Ad. pkt. VIII 
 
Wolne wnioski 
 
 
Radny Witold Szydełko złożył wniosek, w naszej gminie jest akcja segregacji śmieci, 
zwracam się z prośbą, aby jeden taki pojemnik duży na szkło, mniejszy na plastiki znajdował 
się koło sklepu w Goszczu, ponieważ tam ludzie spożywają alkohol i butelki są wyrzucane do 
parku. Jak jest akcja sprzątania w szkole to dzieci zbierają pełno butelek. Jest dużo 
przyjezdnych a w parku jest pełno śmieci. 
 
Burmistrz Jan Dżugaj wyjaśnił, musimy zapanować nad odpadami komunalnymi. Dlaczego 
my mamy stawiać koło prywatnego sklepu pojemniki na odpady komunalne, bo np., dlaczego 
osobie prywatnej nie postawimy koło domu? Przyjmuję ten wniosek, ale nie wiem, czy to jest 
osoba fizyczna czy prywatna. Wystąpimy jeszcze raz do HPS-u, aby zapanował nad tym 
zjawiskiem. Przed sklepem nie ma zezwolenia na spożywanie alkoholu. 
 
Radny Witold Szydełko stwierdził, że jeżeli Pan Burmistrz wystąpił do HPS-u to na pewno 
powiedzieli, że to się dzieje nie w sklepie tylko w parku i że nie mają na to wpływu i sprawa 
nie zostanie wyjaśniona. Myślałem, że skoro jest wiele takich pojemników to można jeden na 
szkło postawić. 
 
Burmistrz Jan Dżugaj dodał, w jednym punkcie jest taki pojemnik na segregacje i opakowania 
leżą obok. 
 
Radny Andrzej Zarówny nawiązał do uchwały w sprawie produktu turystycznego Wzgórz 
Trzebnickich. Większość z nas jeździ samochodem na terenie gminy, może byśmy umieścili 
tablice informacyjne, że mamy sanktuarium, miejsce czarnego bociana itp. Ja widziałem tylko 
na skrzyżowaniu w Miliczu informacje o sanktuarium, u nas tego nie ma. Może zaczniemy się 
chwalić tym, co mamy. Kiedyś oprócz ogłoszeń ogólnych były nekrologi mieszkańców 
zwrócono się do mnie, aby gdzieś w rynku ponownie je umieścić. Dość często jeżdżę na 
Drogoszowice ul. 1 Mają i droga jest piękna szkoda tylko, że te studzienki nie są zrobione 
prawidłowo, włożono gumę żeby nie hałasowały, ale w nie ktoś kiedyś wjedzie 
 i zniszczy. Może spróbować wykonawcę zobligować, żeby to poprawił. Jechałem drogą 
Chełstów-Drogoszowice i trudno to nazwać drogą a także drogą Droździęcin, gdzie też trzeba 
mieć dużo szczęścia, aby ją przejechać samochodem. Jak będzie akcja wyrówniarki to należy 
poprawić stan tych dróg. Rowy przydrożne i tereny przyleśne są bardzo zaśmiecone, może 
zobligować właścicieli dróg przez ZGKiM do wyczyszczenia a jeżeli to drogi wojewódzkie to 
zobligować województwo. Była jakiś czas temu akcja nanoszenia na plany dzikich wysypisk 
śmieci, może sołtysi podadzą takie miejsca. Młodzi ludzie i starsi chodzą poboczami, na 
wsiach a na trasie do Oleśnicy nie ma chodników, należy zobligować powiat, aby przy 
naszym współudziale przynajmniej po jednej stronie chodnik zrobić, proponuje wystąpić do 
właścicieli dróg, aby w ciągu kilku lat wykonali chodniki.  
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Burmistrz Jan Dżugaj odpowiedział, jest harmonogram remontu dróg gruntowych: Gola 
Wielka, Olszówka-Trzy Chałupy, Gola Mała-Trzy Chałupy, Świniary, Grabowno Małe, 
Drągów, Drogoszowice- Piła, Sosnówka Kolonia, Domasławice w stronę Czwórki, 
Chełstówek, Moszyce, Droździęcin – Pajęczak Grabek, ul. Sportowa, ul. Bukowa, Sądrożyce-
Osiedle, Sądrożyce-Dąbrowa. Jest to pewne utrudnienie. Pilnujemy dzikie wysypiska, 
likwidujemy różne miejsca, gdzie są wysypywane odpady komunalne, jest to trudne, ale 
walczymy z tym. Osoby, które nie miały w przeszłości umów na pojemniki to są osoby, które 
zajmują się niejednokrotnie szkoleniami, pracują w instytucjach samorządowych 
 i związanych ze środowiskiem. Ta „Odnowa Wsi” powinna spowodować wzrost naszej 
świadomości. Właścicielem rowów jest gmina, powiat i województwo, są różne śmieci, to, co 
się dzieje przechodzi wszelkie przeobrażenie, wiatr to rozrywa i rozrzuca po lasach. Kiedy 
nad tym zapanujemy? Oby jak najszybciej. Jeżeli chodzi o chodniki jesteśmy za tym, aby je 
budować. Deklarujemy 50 procent udziału środków gminy, ale bez efektu. Najbardziej 
zagrożoną miejscowością jest Grabowno Małe, tam jest bardzo niebezpiecznie. Prosiłem 
powiat i zaproponowałem, że pokryjemy 50 procent kosztów, spiszemy porozumienie, ale nie 
chcą. Nie wolno nam robić 100 procent tego, co nie jest naszą własnością. Bardzo dobra jest 
współpraca z województwem samorządowym, efektem jest ul. Wielkopolska i Goszcz, gdzie 
chodnik jest na ukończeniu, staramy się dbać o to i zabiegać. Studzienki są głośne, gumę 
powstawiano, ale nie wygląda to estetycznie, chcieliśmy mieć wpływ na jakość robót, ale 
niestety nie możemy. 
 
Przewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Mieczysław Kowalski dodał, odpadami 
komunalnymi zajmiemy się na jednej z komisji, materiały będą przedstawione, zajmiemy się 
tym tematem w szerokim zakresie. Jeżeli chodzi o oznakowanie to nie każdy 
z radnych miał dostęp do materiału tylko w formie elektronicznej i było to omawiane na 
komisji. W koncepcji są przewidziane znaki, wiele drogowskazów pokazujących gdzie i co 
można zobaczyć i zwiedzić. 
 
Burmistrz Jan Dżugaj zaznaczył, pracujemy nad tym, po to, aby ułatwić poruszanie się 
osobom, które nie znają naszej gminy a najlepiej się uczymy będąc w innej miejscowości. 
Takie rozwiązania, które są w naszej gminie to też są na bazie informacji od innych, 
będziemy nad tym pracować odnośnie zabezpieczenia środków, w najbliższych tygodniach 
będzie realizacja zadania. 
 
Radny Liviu Pecican zabrał głos, możemy zarezerwować środki, budować kanalizację, a tak 
naprawdę im bardziej nasz stopień materialny się zwiększa tym coraz więcej odpadów 
produkujemy a tym samym poczucie obowiązku wzrasta. Póki nauczyciel będzie potępiany 
przez rodziców za zwrócenie uwagi swojemu dziecku za malowanie po ścianach, za niegodne 
zachowanie, dopóki dziecko z własnej inicjatywy nie ustąpi miejsca starszemu, dopóki nikt 
nie będzie zwracał uwagi, nie spodziewajmy się cudów tylko dalszej degradacji. To jest 
kwestia pewnej dyscypliny społecznej. Żyjemy w czasach kryzysu, gdzie każdy myśli 
bardziej racjonalnie, na co wydaje środki, może to jest jakieś poważne trzęsienie dla nas do 
poważniejszego podejścia do spraw. 
 
Radny Witold Szydełko zapytał, dlaczego moja propozycja jest uznana za mało poważną, aby 
postawić pojemnik do segregowania śmieci? Nie usłyszałem w harmonogramie poprawy dróg 
w Goszczu na Chatkach, czy to nie jest uwzględnione? 
 
Burmistrz Jan Dżugaj odpowiedział, przyjmuje wniosek na pewno będzie to remontowane.  
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Ad. pkt. IX 
 
Zakończenie Sesji 
 
 
Po wyczerpaniu porządku obrad około godziny 17:50 Przewodniczący Rady Miejskiej 
Stanisław Adamski zamknął Sesję słowami „Zamykam XXIX Sesję Rady Miejskiej  
w Twardogórze” i złożył życzenia z okazji Świąt Wielkanocnych. 
 
 
             Przewodniczący Rady Miejskiej 
Protokołowała:  
 
 Sylwia Dulik 
           Stanisław Adamski 
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